

Scientific Council /Comité Scientifique

Ali ABDALLAH



Ali Abdallah, PhD in Economics, is a teacher and researcher at CERES (Centre d'Etudes et de Recherches Economiques et Sociales) and member of the Scientific Council. Member of the Board of Directors of the Observatory of Financial Inclusion (OIF), Central Bank of Tunisia. Member of the Commission at the Central Bank of Tunisia. Member of the editorial board of the *Tunisian Journal of Social Science (RTSS)*. Former Director of the Department «Economics and Quantitative Methods» and Member of the Scientific Council, Institut de Hautes Etudes Commerciales (IHEC), Sousse, Tunisia.

Latest Posts:

Abdallah, A. (2022). Real currency depreciation and economic growth [Can real currency depreciation lead growth?], MPRA Paper 113183, University Library of Munich, Germany. <https://mpra.ub.uni-muenchen.de/112894/>

Abdallah, A. (2022). Economie et débat public: Le malaise. *L'Economiste Maghrébin*, 08-22 June, 40-42.

Abdallah, A. Collab. Berguiga, I., Adair, P. and Zrelli, N. (2019). The performance of Islamic banks in the MENA region: Are specific risks a minor attribute? *Région et Développement*, 49, 5-23.

Ali Abdallah, Docteur en Sciences économiques, est enseignant et chercheur au CERES (Centre d'Etudes et de Recherches Economiques et Sociales) et membre du Conseil Scientifique. Membre du Conseil d'Administration de l'Observatoire de l'Inclusion Financière (OIF), Banque Centrale de la Tunisie. Membre de Commission à la Banque Centrale de la Tunisie. Membre du comité de rédaction de la *Revue Tunisienne des Science Sociales (RTSS)*. Ancien Directeur du Département « Economie et Méthodes Quantitatives » et Membre du Conseil Scientifique, Institut de Hautes Etudes Commerciales (IHEC), Sousse, Tunisie.

Dernières publications :

Abdallah, A. (2022). Dépréciation réelle de la monnaie et croissance économique [Can real currency depreciation lead growth?], MPRA Paper 113183, University Library of Munich, Germany. <https://mpra.ub.uni-muenchen.de/112894/>

Abdallah, A. (2022). Economie et débat public : Le malaise. *L'Economiste Maghrébin*, 08-22 juin, 40-42.

Abdallah, A. collab. Berguiga, I., Adair, P. and Zrelli, N. (2019). The performance of Islamic banks in the MENA region: Are specific risks a minor attribute? *Région et Développement*, 49, 5-23.

Philippe ADAIR



Philippe Adair, PhD in Economics and PhD in Sociology, Hab., is Emeritus Professor of Economics at University Paris-Est Créteil (UPEC). A fellow of the ERUDITE research team (UPEC), he supervised thirteen PhDs.

He specialises in Labour Economics and Financial Economics. His two research topics are the informal economy and small business funding (microfinance) in developing/transition and developed countries.

He records over one hundred publications including articles in ranked journals, books, chapters in books, published conference papers and international research reports.

He is an Editorial Board member of the peer-reviewed journal *Mondes en Développement*. (ranked by the CNRS; France) and a vice-president of *Association Tiers-Monde*. The Editor of *Maghreb-Machrek* and *Maghreb-Mashrek International* (indexed journal, France), he is also an Editorial Board member in *Revue d'études sur les institutions et le développement* (Tlemcen University, Algeria), *Scientific Papers NaUKMA. Economics* (National University of Kyiv-Mohyla Academy, Kiev, Ukraine); *Economics, Management & Sustainability* (Ternopil Ivan Pul'uj National Technical University, Ternopil, Ukraine)

Philippe Adair at [IDEAS ideas.repec.org/e/pad118.html](https://ideas.repec.org/e/pad118.html), Philippe Adair at [ResearchGate www.researchgate.net/](http://www.researchgate.net/)

Philippe Adair, docteur en économie et docteur en sociologie, HDR., est professeur émérite à l'Université Paris-Est Créteil (UPEC). Membre de l'équipe de recherche ERUDITE (UPEC), il a encadré treize thèses.

Il est spécialisé en économie du travail et en économie financière. Ses deux thèmes de recherche sont l'économie informelle et le financement des petites entreprises (microfinance) dans les pays en développement/transition et les pays développés.

Il a réalisé plus de cent publications, dont des articles dans des revues classées, des livres, des chapitres d'ouvrages, des documents de conférence publiés et des rapports de recherche internationaux.

Il est membre du comité de rédaction de la revue à comité de lecture *Mondes en Développement*. (classé par le CNRS; France) et vice-président de l'Association Tiers-Monde. Rédacteur en chef de *Maghreb-Machrek* et *Maghreb-Mashrek International* (revue indexée, France), il est également membre du comité de rédaction de *Revue d'études sur les institutions et le développement* (Université de Tlemcen, Algérie), *Scientific Papers NaUKMA. Économie* (Université nationale de Kyiv-Mohyla Academy, Kiev, Ukraine); *Economics, Management & Sustainability* (Ternopil Ivan Pul'uj Université technique nationale, Ternopil, Ukraine)

Philippe Adair à [IDEAS ideas.repec.org/e/pad118.html](https://ideas.repec.org/e/pad118.html), Philippe Adair à [ResearchGate www.researchgate.net/](http://www.researchgate.net/)

Imene BERGUIGA



Imene Berguiga holds a PhD in Economics and is habilitated to supervise PhD students in Finance. She is an Associate Professor in Finance at the University of Sousse (IHEC, Tunisia). She specialises in Accounting and Finance on the topics of microfinance, banks and small businesses funding in the MENA region and North African countries. Since 2010, she published eighteen papers in peer-reviewed journals, proceedings and a book chapter related to microfinance, funding Micro-Small and Medium Size Enterprises (MSMEs), female entrepreneurship and specific risks in Islamic banking.

References: https://www.researchgate.net/profile/Imene_Berguiga

Imène Berguiga est titulaire d'un doctorat en économie et est habilitée à diriger des thèses en finance. Elle est Maître de conférences en finance à l'Université de Sousse (IHEC, Tunisie). Elle est spécialisée en comptabilité et finance sur les thèmes de la microfinance, des banques et du financement des petites entreprises dans la région MENA et les pays d'Afrique du Nord. Depuis 2010, elle a publié dix-huit articles dans des revues à comité de lecture, des actes de colloques et un chapitre d'ouvrage sur la microfinance, le financement des micro, petites et moyennes entreprises (MPME), l'entrepreneuriat féminin et les risques spécifiques dans les banques islamiques.

Références : https://www.researchgate.net/profile/Imene_Berguiga

Céline BONNEFOND



Céline Bonnefond, Ph.D. in Economics, is an Associate Professor at the University Grenoble Alpes (France). She is a member of the Grenoble Centre for Economic Research (CREG) and teaches at the IUT of Valence. Her researches combine development economics and socioeconomics, with a particular focus on inequalities and social stratification. She published several articles on the structure and consumption practices of the middle classes, notably in *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. She is also interested in the determinants of individual subjective well-being, as illustrated by a publication that won the Helen Potter Price awarding the best paper published in 2019 in the *Review of Social Economy*. Her work primarily focuses on the chinese economy, however she recently reoriented her research interests on MENA countries, in link with the emergence and decline of the tunisian middle classes. More generally, she studies the socio-economic impacts of the COVID-19 crisis on the social structure of developing countries. She is a member of the scientific committee of Association Tiers-Monde and is a regular reviewer for the journal *Mondes en Développement*.

Céline Bonnefond est Maître de Conférences en Sciences Economiques à l'Université Grenoble Alpes. Elle mène ses recherches au Centre de Recherche en Economie de Grenoble (CREG) et enseigne à l'IUT de Valence. Ses thématiques de recherche s'inscrivent dans le champ de l'économie du développement et de la socioéconomie, et tournent autour des questions d'inégalités et de stratification sociale. Elle a publié plusieurs articles sur la structure et les pratiques de consommation des classes moyennes, notamment dans *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. Elle s'intéresse également aux déterminants du bien-être subjectif des individus en lien avec les inégalités, comme le montre une publication qui a remporté le Prix Helen Potter du meilleur article publié en 2019 dans la *Review of Social Economy*. Spécialiste de l'économie chinoise, elle a récemment réorienté ses recherches sur les pays MENA, avec un focus particulier sur l'émergence et le déclin des classes moyennes tunisiennes. Plus globalement, elle s'intéresse aux impacts économiques et sociaux de la crise post-COVID sur la structure sociale des pays en développement. Elle est membre du conseil scientifique de l'Association Tiers-Monde et évalue régulièrement des articles pour la revue *Mondes en Développement*.

Chaib BOUNOUA



Chaib Bounoua, Ph.D in Economics from the University of Picardie Jules Verne, Amiens, France, is Professor in the Economics Department at the University of Tlemcen, Algeria. He is the director of the Research Laboratory for Informal Economy, Institutions, and Development (LAREIID). He is also a research associate at the CREAD (Research Center in Applied Economics for Development) and a member of the MEEA (Middle East Economic Association). His main research topics are organizational theory, development economics, institutional economics, and the informal economy. He has published numerous articles in peer-reviewed journals including *GRATICE*, *CREAD*, *LAREIID* and *MECAS*. He has directed several funded research projects.

Chaib Bounoua, docteur en économie de l'université de Picardie Jules Verne, Amiens, France, est professeur au département d'économie de l'université de Tlemcen, Algérie. Il est directeur du Laboratoire de recherche pour l'économie informelle, les institutions et le développement (LAREIID). Il est également chercheur associé au CREAD (Centre de Recherches en Economie Appliquée pour le Développement) et membre de MEEA (Middle East Economic Association). Ses principaux thèmes de recherche sont la théorie des organisations, l'économie du développement, l'économie institutionnelle et l'économie informelle. Il a publié de nombreux articles dans des revues à comité de lecture dont *GRATICE*, *CREAD*, *LAREIID* et *MECAS*. Il a dirigé plusieurs projets de recherche subventionnés.

Diego COLETTO



Diego Coletto, PhD in Economic Sociology, is Associate Professor in Economic Sociology and Sociology of Labour at the Department of Sociology and Social Research, University of Milano-Bicocca (Milan, Italy). He teaches Sociology of development. His research topics include: Informal economy; Sociology of development; Employment relations; Urban ethnography; Sociology of work; Street-level bureaucracy. He participated in various international and national research projects on migrations, unemployment, informal economy, urban spaces and employment relations. He published two books and various articles in international and national journals, as well as chapters in edited volumes on the topics of the informal economy, unemployment, street level bureaucracy and sociology of work.

Diego Coletto, docteur en sociologie économique, est professeur de sociologie économique et de sociologie du travail au Département de sociologie et de recherche sociale de l'Université de Milano-Bicocca (Milan, Italie). Il y enseigne la sociologie du développement. Ses thèmes de recherche sont : l'économie informelle, la sociologie du développement, les relations professionnelles, l'ethnographie urbaine, la sociologie du travail, la bureaucratie à l'échelle de la rue. Il a participé à divers projets de recherche internationaux et nationaux sur les migrations, le chômage, l'économie informelle, les espaces urbains et les relations de travail. Il a publié deux livres et divers articles dans des revues internationales et nationales, ainsi que des chapitres dans des volumes sur l'économie informelle, le chômage, la bureaucratie à l'échelle de la rue et la sociologie du travail.

Alia FAKHRY



Alia Fakhry, PhD in Political Science, is a migration research and policy analyst affiliated with the German Council on Foreign Relations (DGAP). She has investigated migration dynamics and policies in Europe, North Africa, Western Asia, and the Central Sahel. She regularly consults for international organizations, UN agencies, think tanks, and research institutes on issues including labour migration, asylum, irregular migration, smuggling, forced (internal) displacement, and urban migration. She graduated in Political Science from Sciences Po Bordeaux (France) and in Middle Eastern Studies from Lund University (Sweden). Among her most recent publications: Fakhry, A. and Parkes, R. (2022). “Migration Fears Are Misdirecting the EU’s Policies,” German Council on Foreign Relations (DGAP). Fakhry, A. (2022). “The Twin Transition and the Future of Labour Migration in the Mediterranean. Three Assumptions to the Test,” *EuroMeSCo Policy Brief*.

Alia Fakhry, Docteur en Sciences Politiques, est une chercheuse et analyste politique en migrations affiliée au Conseil allemand des Relations Etrangères (DGAP). Elle a étudié les dynamiques et les politiques migratoires en Europe, en Afrique du Nord, en Asie occidentale et au Sahel central. Elle est consultante auprès des organisations internationales, des agences des Nations Unies, des groupes de réflexion et des instituts de recherche sur des questions telles que la migration de travail, l’asile, la migration irrégulière, la contrebande, le déplacement forcé (interne) et la migration urbaine. Elle est diplômée en sciences politiques de Sciences Po Bordeaux (France) et en études moyen-orientales de l’université de Lund (Suède). Parmi ses publications les plus récentes : Fakhry, A. and Parkes, R. (2022). “Migration Fears Are Misdirecting the EU’s Policies,” German Council on Foreign Relations (DGAP). Fakhry, A. (2022). “The Twin Transition and the Future of Labour Migration in the Mediterranean. Three Assumptions to the Test,” *EuroMeSCo Policy Brief*.

Philippe FARGUES



Philippe Fargues is currently a Fellow at the European University Institute (Florence, Italy), where he was Robert Schuman Chair and Founding Director of the Migration Policy Centre. He held senior positions at the American University in Cairo and at the French national institute for demographic studies. He taught at Sciences Po-Paris, Harvard, and various universities in the Middle East, Europe, and Africa. He served as a consultant to international organizations including ILO, IOM, The World Bank, UNESCO, ESCWA, and the European Commission. His research interests include demography, migration, politics and development.

Philippe Fargues est actuellement membre de l'Institut universitaire européen (Florence, Italie), où il a été titulaire de la chaire Robert Schuman et directeur fondateur du Migration Policy Centre. Il a occupé des postes à responsabilité à l'Université américaine du Caire et à l'Institut national français d'études démographiques. Il a enseigné à Sciences Po-Paris, à Harvard et dans diverses universités du Moyen-Orient, d'Europe et d'Afrique. Il a été consultant auprès d'organisations internationales telles que l'OIT, l'OIIM, la Banque mondiale, l'UNESCO, l'ESCWA et la Commission européenne. Ses recherches portent sur la démographie, les migrations, la politique et le développement.

Alex HAMED



Alex Hamed is an Economic Professor at Christopher Newport University, USA. His research stands at the intersection of economics, international political economy, and global dynamics, with a focus on topics such as economic inequality, labour migration, remittances, and globalisation. His dissertation project, "Remittances and their Impact on Economic Development in Developing Countries," underscores his commitment to exploring how economic systems shape and are shaped by various forces.

Alex Hamed est professeur d'économie à l'université Christopher Newport, aux États-Unis. Ses recherches se situent à l'intersection de l'économie, de l'économie politique internationale et de la dynamique mondiale, et se concentrent sur des sujets tels que l'inégalité économique, la migration de la main-d'œuvre, les envois de fonds et la mondialisation. Son projet de thèse, "Remittances and their Impact on Economic Development in Developing Countries", souligne son engagement à explorer la manière dont les systèmes économiques façonnent et sont façonnés par divers facteurs.

Vladimir HLASNY



Vladimir Hlasny holds a PhD in Economics from Michigan State University. He is an economic affairs officer with the poverty and inequality research team at the UN Economic and Social Commission for Western Asia in Beirut, Lebanon. Prior to joining ESCWA, he served for 13 years as an associate professor of Economics at Ewha Womans University in Seoul, South Korea. He presently conducts research in labour and welfare economics, particularly in relation to Asia and the Middle East.

Vladimir Hlasny est titulaire d'un doctorat en économie de l'université d'État du Michigan aux Etats-Unis. Il est chargé des affaires économiques au sein de l'équipe de recherche sur la pauvreté et l'inégalité de la Commission économique et sociale des Nations unies pour l'Asie occidentale, à Beyrouth, au Liban. Auparavant, il a été pendant 13 ans professeur associé d'économie à l'université Ewha Womans de Séoul, en Corée du Sud. Il mène actuellement des recherches sur l'économie du travail et du bien-être, en particulier en ce qui concerne l'Asie et le Moyen-Orient.

Laurence O. MICHALAK



Laurence O. Michalak, University of California, Berkeley, CA. PhD in cultural anthropology. He spent 12 years cumulatively in Tunisia between 1963 and 2019, in Peace Corps. Director of the Center for Maghribi Studies in Tunis (CEMAT), Tunisia. He has organized various research projects. He has published several books, conference papers and articles in journals and encyclopedia on topics including informal economy, problems of economic development, religion and alcohol, Arabs in cinema, Islam in the U.S. and France, international labor migration, Orientalist painting. He was awarded several grants from the World Bank, National Science Foundation and Ford Foundation and Franco-American Fulbright Grant.

Laurence O. Michalak, Université de Californie, Berkeley, CA. Doctorat en anthropologie culturelle. Il a passé 12 années cumulatives en Tunisie entre 1963 et 2019, dans le Corps de la paix. Directeur du Centre d'études maghrébines de Tunis (CEMAT), Tunisie. Il a organisé divers projets de recherche. Il a publié plusieurs livres, communications de conférences et articles dans des revues et encyclopédies sur des sujets tels que l'économie informelle, les problèmes de développement économique, la religion et l'alcool, les Arabes dans le cinéma, l'islam aux États-Unis et en France, la migration internationale du travail, la peinture orientaliste. Il a reçu plusieurs subventions de la Banque mondiale, de la National Science Foundation, de la Ford Foundation et de la bourse Franco-Américaine Fulbright.

Hicham SADOK



Hicham Sadok is a professor of Economics and Business at Mohammed V University, Rabat, Morocco. A guest lecturer in several universities in Morocco, he is also a guest scholar in Mons (Belgium), Tunis (Tunisia), and Toulouse (France). His research themes focus on the financial economy, the digital economy, and economic development issues. He records over 50 publications including books, book chapters, indexed articles, and conference proceedings.

Sadok, H. (2023). Fight Against Corruption Through Technology: The Case of Morocco. In A. Rafay (Ed.). *Advances in Finance, Accounting, and Economics*. IGI Global.

Sadok, H., & Assadi, D. (2023). The Contribution of AI-Based Analysis and Rating Models to Financial Inclusion. *Artificial Intelligence, Fintech, and Financial Inclusion*. CRC Press.

Ref.: <https://orcid.org/0000-0003-4402-0954>

Hicham Sadok est professeur d'économie et de gestion à l'Université Mohammed V, Rabat, Maroc. Professeur invité dans plusieurs universités marocaines, il est également chercheur invité à Mons (Belgique), Tunis (Tunisie) et Toulouse (France). Ses thèmes de recherche concernent l'économie financière, l'économie digitale et le développement économique. Il a réalisé plus de 50 publications, dont des livres, des chapitres de livres, des articles indexés et des actes de conférence.

Sadok, H. (2023). Fight Against Corruption Through Technology: The Case of Morocco. In A. Rafay (Ed.), *Advances in Finance, Accounting, and Economics*. IGI Global.

Sadok, H., & Assadi, D. (2023). The Contribution of AI-Based Analysis and Rating Models to Financial Inclusion. *Artificial Intelligence, Fintech, and Financial Inclusion*. CRC Press.

Ref.: <https://orcid.org/0000-0003-4402-0954>

Mohamed Saib MUsETTE



Mohamed Saib Musette, PhD, is a sociologist, former Research Director at CREAD and currently a consultant at IRESO in Algeria. He is an expert for the Algerian government, the European Union and the United Nations in the fields of International Migrations, Labour Market and Youths for Maghreb Countries (North Africa). He has given a hundred lectures at universities in Africa and Europe. He has edited twelve collective books, published more than fifty articles in national and international journals and nine books' chapter as well as twenty-eight Technical Reports.

Mohamed Saib Musette, docteur en sociologie, ex- Directeur de Recherche au CREAD est actuellement consultant à l'IRESO en Algérie. Il est expert pour le gouvernement algérien, l'Union européenne et les Nations Unies dans les domaines des migrations internationales, du marché du travail et de la jeunesse pour les pays du Maghreb (Afrique du Nord). Il a donné une centaine de conférences dans des universités en Afrique et en Europe. Il a édité douze livres collectifs, publié plus de cinquante articles dans des revues nationales et internationales et neuf chapitres de livres ainsi que vingt-huit rapports techniques.

Aysit TANSEL



Aysit Tansel, Professor of Economics at Middle East Technical University, Ankara, Turkey. She graduated from University of Minnesota (MA) and State University of New York (Ph.D). She is a research fellow of Institute for Labor Economics (IZA) and Economic Research Forum (ERF), member of Turkish Economists Association (TEK). Expertise in Labor Economics. Research topics: Informal Economy, Education and Health Economics, Human Capital. Editorial board member of peer-reviewed journals: *Economics of Education Review*, *Turnalar and Economy-TEK*.

Her publications include 130 articles in ranked journals (*World Development*, *Economics of Education Review*, *Economic Development and Cultural Change*, *Journal of Development Economics*, etc.) and four books.

References: [https://www.researchgate.net › profile › Aysit-Tansel](https://www.researchgate.net/profile/Aysit-Tansel), at IDEAS RePEc, [IZA profile of Aysit Tansel](#), [Google Scholar page of Aysit Tansel](#).

Aysit Tansel, professeure d'économie à l'Université technique du Moyen-Orient, Ankara, Turquie, est diplômée de l'Université du Minnesota (MA) et de l'Université d'État de New York (Ph.D.). Elle est chargée de recherche à l'Institute for Labor Economics (IZA) et au Economic Research Forum (ERF), membre de la Turkish Economists Association (TEK). Son expertise en économie du travail recouvre les thèmes de recherche suivants : économie informelle, éducation et économie de la santé, capital humain. Membre du comité de rédaction de revues à comité de lecture : *Economics of Education Review*, *Turnalar and Economy-TEK*. Ses publications comprennent 130 articles dans des revues classées (*World Development*, *Economics of Education Review*, *Economic Development and Cultural Change*, *Journal of Development Economics*, etc.) et quatre livres.

Références : [https://www.researchgate.net profile Aysit-Tansel](https://www.researchgate.net/profile/Aysit-Tansel), at IDEAS RePEc, IZA profil de Aysit Tansel, page Google Scholar de Aysit Tansel.